
 

 

Acta de la sessió ordinària que va dur a terme el Ple, en primera convocatòria, el 
dia 23 de desembre de 2009  

A la vila d'Arenys de Mar, a les 19.00 h del dia 23 de desembre de 
2009, es reuniren a la Casa de la Vila, sota la presidència de l'alcalde, Sr. 

Ramon Vinyes i Vilà, els tinents d’alcalde Sr. Jordi Pera i Pi, Sr. Xavier Febrer i 
Claveras, Sr. Marc Soler i Colomer, Sra. Lorena Estrada Ocaña i Sra. Annabel Moreno i 
Nogué i els regidors i regidores, Sra. Isabel Illescas Sánchez, Sra. Assumpció Balliu i 
Tena, Sr. Benet Maimí i Pou, Sr. Estanislau Fors Garcia i Sra. Maria Rosa Zaragoza i 
Juncà Sr. Alejandro Acero Cherta, Sra. Maria Rosa Dias i Caballé, Sr. Josep Antoni 
Burcet Linares Sr. Agustí Massuet i Recolons i Sra. Joana Asensio i Solaz. Assistits pel  
secretari de l'Ajuntament, Sr. Àngel Lozano i Pérez. No hi assisteix la tinent d'alcalde 
Sra. Isabel Roig i Casas.  I, per tant, amb el quòrum necessari perquè pugui tenir lloc 
vàlidament aquesta sessió ordinària, en primera convocatòria, segons l'ordre del dia 
prèviament establert. 

 
Tot seguit es procedeix, per ordre, a tractar dels assumptes següents: 
 
1.- APROVACIÓ D’ACTA.- Es dóna compte de l'acta de la sessió anterior 

celebrada pel Ple, amb caràcter ordinari, el dia 25 de novembre de 2009. Coneguda 
aquesta acta, se n’acorda per unanimitat l'aprovació. 

 
2.- APROVACIÓ DEL PROTOCOL DE VIOLÈNCIA DE GÈNERE.- La regidora-

delegada d'Igualtat dóna compte de la proposta d'acord sobre l'assumpte enunciat, 
dictaminada favorablement per la Comissió informativa de Règim Interior. I explica quin 
és l'objecte i finalitat del dit protocol. 

 
• A continuació el regidor Sr. Acero manifesta la seva opinió contrària a la 

denominació d'aquest protocol, diu que aquesta és discriminatòria i se n’hauria de dir  
de violència domèstica. S’ha de fer referència, diu, a persones i conductes i evitaria,  
així, una discriminació positiva. El document, diu, és correcte, però insuficient i atempta 
a la presumpció d'innocència. 
 

• A continuació la regidora Sra. Zaragoza diu que la violència a la dona 
s’estén més enllà de l'àmbit domèstic. El document, diu, no és discriminatori sinó 
específic. 
 

• A continuació la regidora Sra. Dias, en representació del grup municipal 
de CiU, es manifesta a favor del dit protocol. 
 

Finalment sotmesa a votació la proposta, s’acorda per quinze vots a favor i un 
vot d'abstenció, corresponent al regidor Sr. Acero: 

 
Aprovar el Protocol de Violència de Gènere d'Arenys de Mar que es presenta per 

la Regidoria d'Igualtat i comunicar la seva aprovació als integrants de la Comissió 
Tècnica del protocol per fer afectiva la seva aplicació. 

 

 

 



 

 

3.- ADHESIÓ AL CONVENI PER A LA IMPLANTACIÓ D'UN MODEL 
INTEGRAT D'ATENCIÓ AL CIUTADÀ.- El tinent d'alcalde Sr. Febrer dóna compte de 
la proposta d'acord sobre l'assumpte enunciat, dictaminada favorablement per la 
Comissió informativa de Règim Interior. 

 
Vist el dit conveni, segons resulta de la seva publicació en el DOGC de data 27 

de juliol de 2007: 
 
S’acorda per unanimitat: 
 
PRIMER.- Aprovar l’adhesió de l’Ajuntament d’Arenys de Mar a totes i 

cadascuna de les clàusules del conveni marc subscrit entre l'Administració General de 
l'Estat i l'Administració de la Generalitat de Catalunya per a la implantació d’un model 
d'Atenció al ciutadà en l'àmbit territorial de Catalunya i assumir les obligacions 
derivades amb subjecció a totes les clàusules. 

 
SEGON.- Comunicar el present acord a la  comissió de seguiment als efectes 

que accepti la sol·licitud d'adhesió com a pas previ a la publicació de l'adhesió de 
l'Ajuntament d'Arenys de Mar al DOGC. 

 
4.- ACCEPTACIÓ DE CRÈDIT.- L'alcalde dóna compte de la proposta d'acord 

que formula a l'empara de l'art. 19.3 del Reglament orgànic municipal. 
 
Coneguda aquesta proposta Se n’acorda per unanimitat la inclusió en l'ordre del 

dia d'aquesta sessió. 
 
Tot seguit l'alcalde concreta quin és l'acord a adoptar. 
 
No es promou debat. 
 
Sotmesa aquesta proposta a votació s’acorda per unanimitat: 
 
PRIMER.- Acceptar el préstec per import de 150.000 € atorgat per la Caixa de 

Crèdit de la Diputació de Barcelona, amb les següents característiques: 
 

 Import del préstec:   150.000 € 
 Tipus d’interès:  0% 
 Comissions:   operació exempta de qualsevol tipus de    

comissió. 
 Termini:   10 anys (l’any 1 de devolució del            

préstec serà l’any següent a aquell en què s’hagi 
començat a lliurar) 

 Actuació: Escola bressol                                                                             
 Garantia:   Afectació recursos suficients, d’entre  

qualssevol dels ingressos que legalment té establerts 
l’Ajuntament, durant el període de durada del préstec. 



 

 

 
SEGON.- Aprovar el model de Conveni de la Caixa de Crèdit de la Diputació de 

Barcelona que regula el préstec a subscriure i que s’adjunta com a Annex. 
TERCER .- Destinar el préstec, d'acord amb l'annex d'inversions del 

Pressupost de l'exercici 2009 al finançament de les següents inversions: 
 

PROJECTE/PARTIDA DENOMINACIÓ PROJECTE / PARTIDA PRÉSTEC 
 2008/2/ENSEN/2 Escola Bressol 150.000,00 
70 422 622 Edificis Educació 150.000,00 
  TOTAL 150.000,00 
 

QUART.- Facultar l’alcalde-president perquè procedeixi a la signatura del 
conveni indicat, i realitzi qualsevol acte o tràmit per a l’efectivitat d’aquest acord. 

 
CINQUÈ.- Comunicar l’operació precedent al Departament d’Economia i 

Finances de la Generalitat de Catalunya. 
 
5.- APROVACIÓ DE LA PLANTILLA DE PERSONAL DE L'AJUNTAMENT.- El 

tinent d'alcalde Sr. Febrer dóna compte de la proposta d'acord sobre l'assumpte 
enunciat, dictaminada favorablement per la Comissió informativa de Règim Interior. I 
diu que en aquesta plantilla no s’ha incrementat la dotació del personal, ni s’ha 
consignat crèdit per a la cobertura de les places que estan vacants. S’ha evitat així, diu, 
l'augment de la despesa, que s’ha intentat reduir. 

 
• A continuació la regidora Sra. Zaragoza diu que discrepa quant a la 

reducció de la despesa, atès que els llocs de treball amortitzats han passat a formar 
part de la plantilla de l'EPE Ràdio Arenys, que és finançada per l'Ajuntament. I s’ha 
creat un lloc de treball de coordinador local d’emergències. 
 

• A continuació el regidor Sr. Benet, en representació del grup municipal de 
CiU, diu que per considerar adequadament la plantilla de personal, és necessari 
conèixer prèviament la relació de llocs de treball. 
 

• Finalment el tinent d'alcalde Sr. Febrer reitera el que ja havia dit i 
manifesta que s’està ultimant la confecció de la relació de llocs de treball. 
 

Sotmesa aquesta proposta a votació, s’acorda per nou vots a favor i set 
abstencions, corresponents als grups municipals de CiU i ViA: 

 
PRIMER.- APROVAR la plantilla de personal funcionari, laboral i eventual 

d’aquest Ajuntament per a l’any 2010, que s’annexa, amb les següents modificacions 
en relació amb l’aprovada l’any 2009: 

 
A) Amortitzar les següents places de la plantilla de personal laboral: 
12 places de redactor, 4 places de tècnic, 2 places d’auxiliar administratiu, 2 

places d’oficial 2a Aigües, 4 places de monitors de temporada, 1 plaça de peó zelador. 

 



 

 

 
B) Transformar: 
1 plaça de caporal de la plantilla de funcionaris (C-2/18) en 1 plaça d’agent (C-

2/16). 1 plaça d’ajudant conductor de la plantilla de funcionaris (AP/14) en 1 plaça 
d’ajudant conductor de la plantilla de personal laboral. 

1 plaça de tècnic de Medi Ambient de la plantilla de funcionaris, subescala 
tècnica, classe tècnics mitjans, en 1 plaça de tècnic mitjà de gestió de Medi Ambient de 
la subescala serveis especials, classe comeses especials, de la plantilla de funcionaris. 

 
C) Amortitzar de la plantilla de personal eventual la plaça de director de ràdio. 
 
SEGON.- PUBLICAR al tauler d’anuncis de la corporació, al Butlletí Oficial de la 

Província i al Diari Oficial de la Generalitat de Catalunya la plantilla íntegra del personal 
de la corporació. 

 
TERCER.- TRAMETRE una còpia certificada de la plantilla a la Dirección 

General de la Cooperación Local del Ministerio de Política Territorial i a la Direcció 
General d’Administració Local de la Generalitat de Catalunya. 

 
QUART.- APROVAR les modificacions de l’actual relació de llocs de treball, i 

organigrama, consistents en: 
 
Primer.- Establir els complements de destí que es relacionen per consolidació 

de l’anterior complement de destí: 
 

Titular del lloc CD 
actual 

Denominació 
del lloc 

Nou CD 
assignat 

Assumpció Canals Lience 18 Administratiu/v
a 

20 

Joan Carles Cañas Lloria 18 Administratiu/v
a 

20 

Lucía Fuentes Pinel 18 Administratiu/v
a 

20 

Estel Illas Font 18 Administratiu/v
a 

20 

Montserrat Mas Saigí 18 Administratiu/v
a 

20 

 
Segon.- CREAR els següents llocs de treball: 
 
- Denominació: coordinador local d’emergències, protecció civil i riscos. 
- Enquadrament orgànic:Àrea de Seguretat Ciutadana i Protecció Civil. 
-Sistema d’accés:concurs específic de mèrits 
-Grup:C-1 funcionari/ària 
-Nivell de complement de destí:20 



 

 

-Complement específic: el corresponent al nivell retributiu segons taula 
pressupost (pendent valoració). 

-Característiques i requisits: segons fitxa núm.7, que s’adjunta per a l’aprovació. 
 6.- APROVACIÓ DEL PRESSUPOST GENERAL DE L'AJUNTAMENT.- 
L'alcalde dóna compte de la proposta d'acord sobre l'assumpte enunciat i dictaminada 
favorablement per la Comissió informativa d'Hisenda. I explica quin és el contingut del 
pressupost per a l'any 2010 i les principals modificacions introduïdes en els estats 
d'ingressos i despeses, segons resulta de la memòria de l'Alcaldia que consta en 
l'expedient. 
 

• A continuació el regidor Sr. Acero manifesta literalment el que segueix, 
que demana que consti en acta: “Portem a aprovació els Pressupostos per al 2010, uns 
pressupostos que finalment hem pogut veure per primer cop fa 10 dies. 

El 16 d'octubre, efectivament, vàrem tenir una reunió amb l’Alcaldia per parlar 
d’aquest tema, però no vàrem disposar de cap document; tampoc no es va mostrar 
l'esmentat pressupost en l'Audiència Pública celebrada el 27/10/2009, subtitulada 
“Pressupostos 2010”, només s’hi va tractar el capítol d'inversions; el dia 1/12/2009 es 
va demanar a intervenció per part del VIA aquest document i la resposta va ser que no 
estava disponible, fins a les Comissions Informatives de fa una setmana. 

El Pressupost municipal és un instrument fonamental per a la gestió dels 
recursos de tots els arenyencs i arenyenques; per altra banda la funció dels membres 
de l'oposició és veure allò que vostès no veuen i per tant, perfeccionar-ne i millorar-ne 
el resultat. No  podem acomplir seriosament aquesta obligació amb un termini de 10 
dies per analitzar unes dades que, a més, han patit un canvi de normativa comptable, 
que les fa complicades de comparar amb exercicis anteriors. Els nostres ciutadans es 
mereixen molt més esforç, que no pas despatxar un assumpte com aquest en una 
setmana. 

 
Tot i així, del que hem pogut revisar veiem el següent: Es produeix una reducció 

de la despesa de personal, capítol 1, de 7,64 milions a 7,08 milions d'euros, que és una 
de les qüestions que vàrem apuntar en les nostres propostes, ja que considerem que 
aquest capítol és desmesurat per les necessitats actuals de l'Ajuntament, però aquesta 
reducció només és tal si la comparem amb el pressupost del 2009 on es va produir un 
increment, respecte al 2008; per tant tornem al mateix nivell del 2008. Segons com es 
miri, sembla que tot queda igual i no s'ha fet cap esforç d'optimització de la despesa, 
també pot ser atribuïble al nou sistema de codificació comptable i aquesta aparent 
reducció realment sigui un traspàs a altre partida comptable. No ho sabem. 

Sorprèn que en els impostos directes mantinguem gairebé la mateixa xifra del 
pressupost 2009, quan sabem que aquesta previsió es va haver d’esmenar enguany, 
per ser massa optimista, en uns 500.000 € menys. Què els fa pensar que aquest any 
no serà així? 

 
Aquestes explicacions o aclariments que ara faran no és aquí on s’haurien de 

fer, sinó abans i amb temps, per poder estudiar acuradament com optimitzar els nostres 
recursos. 



 

 

De fet, trobem a faltar en aquests pressupostos els objectius als quals s’han de 
subordinar. M’explico: el procediment correcte és establir quins són els objectius que es 
pretenen assolir i a continuació els pressupostos que els faran possible, subordinant les 
assignacions econòmiques a les prioritats de l'exercici. 

És per tots conegut que vivim un període de recessió econòmica, creixement de 
l'atur i caiguda de l'activitat econòmica. Saben vostès que tenim al voltant dels 1.200 
aturats a Arenys de Mar, que hi ha molts comerços que han tancat, per no parlar de la 
construcció, i que això es nota tant en la qualitat de vida dels vilatans com en els 
ingressos municipals. Seria lògic, doncs, que els objectius per al 2010 fossin orientats a 
frenar l'atur, afavorir les condicions del sector comercial, empresarial, i crear les 
condicions tant a curt com a llarg termini per fonamentar un model de creixement 
econòmic sostingut i sostenible, tot això mentre es dota adequadament de recursos les 
àrees amb més demanda, com són les relacionades amb Benestar Social, així com 
reduir la pressió impositiva per permetre a les famílies superar les dificultats. 

 
Els faig una pregunta: I els 100.000 € destinats al PROJECTE del nou mercat? 

És a dir, un document, ja que per fer-lo realitat ha d'aparèixer un operador disposat a 
invertir i veure-hi rendibilitat en AQUEST moment, cosa que sembla complicada i més 
tenint en compte que hi poden haver canvis en les normatives d'aquest tipus 
d'establiments i això podria complicar encara més aquest interès. Amb sort, podria ser 
que es realitzés al 2011, quan ens podem trobar amb un canvi de govern municipal i 
amb el risc que quedi en un calaix com tants altres projectes fets. 

En canvi, es podrien esmerçar intel·ligentment en mesures de foment a 
l'ocupació a curt termini, amb l'objectiu de reduir aquests 1.200 aturats, a potenciar els 
serveis de l'Àrea de Benestar Social per atendre les persones de forma coordinada i 
rigorosa, a la demanda REAL que té en aquests moments, en mesures REALS per 
potenciar el sector comercial de la vila. Han pensat vostès que al mercat són 40 
parades i a Arenys hi ha aproximadament uns 400 establiments comercials que també 
paguen impostos i que estan fent un esforç per tirar endavant i també es mereixen 
suport del seu Ajuntament? 

 
Parlant d'inversions, de comerç i d'objectius, tenen vostès previst iniciar les 

obres de remodelació de la Riera al mes d'abril, una obra que en part és inajornable pel 
perill que suposen les lloses en mal estat, però sense cap raonament justificat, no 
accepten canviar-ne l’inici al setembre del mateix any (només uns mesos), per tal de 
minimitzar el perjudici que pot suposar empastifar la principal artèria de comunicació i 
comercial de la vila en plena temporada turística, cosa que pocs, per no dir cap 
població costanera turística, fan. 

Si l’objectiu és dinamitzar l'activitat econòmica endreçant la Riera, la primera 
conseqüència serà el contrari. Afectar aquesta activitat econòmica, no és un 
contrasentit? Vostès diuen que com que la situació ja és prou dolenta, ja no vindrà 
d'aquí, no es pot causar més mal. Ens sembla una visió molt egoista per part de 
persones que tenen el sou assegurat. 

 
Més inversions. Al passeig marítim, com ja saben, 3.500 persones d'aquest 

poble li han manifestat que no preveure-hi cap aparcament (fer la vista grossa no 



 

 

constitueix cap previsió) suposarà un important problema per accedir-hi i gaudir 
d'aquest espai, a més del problema econòmic que causa als gestors de guinguetes, als 
quals l'any passat se'ls va demanar fer un projecte i fer una inversió, no ho oblidem. 

Posar barreres o impediments als milers de visitants que venen a aquesta platja, 
suposa empènyer-los cap a altres municipis. No haurien de servir les inversions per 
millorar el benestar de la població? Doncs estan fent vostès el contrari, aquestes 
serviran per acabar d'ensorrar l'activitat econòmica, augmentar l'atur i de passada 
impedir als arenyencs gaudir d'un esbarjo natural i de baix cost. Qui hi guanya, amb 
això? Jo no ho sé veure. 

 
Segurament la foto del passeig marítim desert, juntament amb la de la Riera amb 

la meitat dels locals tancats quedarà molt maca en els programes electorals del tripartit. 
Procés Participatiu, una iniciativa amb molt bones intencions, però quins són els 

resultats? Primer de tot, allò que és important o clau està exclòs de processos 
participatius. Quan la gent  manifesta la seva opinió, com amb el cas del passeig 
marítim, vostès miren cap una altra banda, en lloc de propiciar el debat i treure 
conclusions. Hi ha una enorme diferència entre ensenyar dos fulls d'un projecte i tornar-
lo a guardar o COMPARTIR tota la documentació del projecte perquè es pugui debatre, 
però sembla que a vostès els fa por debatre o tenen poca confiança en els seus propis 
projectes”. 
 

• A continuació la regidora Sra. Zaragoza manifesta literalment el que 
segueix, que demana que consti en acta: “Si l’any passat  es feia difícil elaborar el 
pressupost municipal,  atesa la situació econòmica que es preveia per a l’any avui en 
curs, som conscients que aquest any resulta encara més difícil fer-ho perquè la situació 
econòmica general ha empitjorat força més; i recordem que la crisi no se centra tan 
sols dins l’àmbit empresarial sinó també en l’àmbit familiar. És a dir, és una crisi del “dia 
a dia”. 

Les partides pressupostaries que per norma  general generen més ingressos als 
ajuntaments són les que vénen derivades del món de la construcció i l’activitat 
econòmica i aquestes són les que han patit o han de patir una davallada important per 
la reducció real  d’aquests ingressos. Els ajuntaments en general, i el nostre també, 
recaptaran just per a la despesa corrent i sous de personal, que és molta, però a més, 
hauran de recórrer a l’endeutament i a les subvencions supramunicipals mentre 
aquestes encara es produeixin. De fet, Arenys aquest any passat ja ha pogut recórrer al 
“plan Ñ” del senyor Zapatero per poder fer els únics projectes que ha fet d’envergadura 
superior, com són Platja Cassà o el carrer de l’Església. Són, doncs, temps difícils i 
més que ho seran, així ho diuen els economistes, que són els qui hi entenen. Però 
sembla que no ho seran per tothom. 

 
   Mirin, jo entenc que un alcalde ha de fer tots els papers de l’auca, i quan es 

viuen temps difícils ha de donar la cara per resoldre aquest tipus de situacions i donar 
explicacions. Ara bé, en el nostre cas en concret, no ho té fàcil. ¿Com ens pot dir 
l’alcalde que els pressupostos per a l’any vinent són austers atesa la situació 
econòmica de crisi i alhora justificar augments de sou de regidors que ratllen l’insult 
envers els ciutadans, que són els qui els paguen? 



 

 

   És una vergonya que mentre el ciutadà de peu s’ho veu magre per arribar a 
final de mes, si és que hi arriba, o s’ha quedat a l’atur, o li prenen la seva casa per no 
pagar la hipoteca, vegi com els seus polítics més immediats no tenen cap mena 
d’escrúpols a apujar-se el sou. Després voldrem que la ciutadania cregui en els polítics. 
Jo penso, sincerament, que encara ens respecten massa, o pot ser,  simplement que –
permetent-me l’expressió– “passin de nosaltres”, que també podria ser i ho entenc. 

 
   Entrant ja dins del que suposa  l’anàlisi del pressupost, veiem el que de forma 

genèrica ja he dit abans. Les inversions per al 2010 vénen donades per préstec – 
1.996.213´23 euros– i subvencions –2.035.863,26 euros– enfront del que deriva de 
l’estalvi que suposen els  51.250 euros. Les  dues condicionades a subvenció o 
préstec. L’escola bressol amb 1.071.078,68 euros de préstec i 350.000 euros per a 
subvenció i l’adquisició de les Clarisses 845.000 euros per subvenció, adquisició que 
no sabem si arribarem a realitzar mai, ja que en el dia de avui, l’entitat promotora 
TUCTAN INVEST SL encara no n’és propietària, i pel que veig, atès que el temps 
passa i els contractes vencen, no ho seran mai. 

   Pel que fa a les partides pressupostaries relatives a les taxes i impostos, s’han 
mantingut pràcticament com l’any passat, algunes d’elles com per exemple l’impost 
d’activitats econòmiques puja en lloc de baixar, cosa que no ens quadra per incoherent. 

 
   Veiem també que gairebé totes les àrees mantenen una partida, en algunes 

d’elles considerable, relativa a ESTUDIS I TREBALLS TÈCNICS que es pretenen 
encarregar l’any vinent per exemple, en dic unes quantes: 10.000 euros per 
administració general, 15.000 euros per hisenda, 6.500 euros per mobilitat, 20.000 
euros per participació ciutadana, 10.000 euros per igualtat i en total –del pressupost– 
sumen 111.500 euros per estudis més 105.000 euros per un estudi tècnic de l’Àrea de 
Territori (urbanisme), per tant, l’Ajuntament, en global, destinarà l’any 2010, 216.500 
euros d’un pressupost del qual vostès presumeixen “AUSTER”, per a estudis. 

   Mirin, jo entenc que aquests estudis poden ser valuosos i interessants per un 
Ajuntament, si és que realment serveixen per a alguna cosa, no sigui que aquí també 
ens passi el mateix que ha passat a la Generalitat amb els famosos estudis i projectes 
a tercers. 

 
   Repeteixo que ho entenc i fins hi tot comparteixo, que els Ajuntaments recorrin 

a estudis externs, però com diria el president Pujol, “ARA NO TOCA”. Aquests diners 
s’han de destinar a incrementar partides d’ordre social, com la d’atencions benèfiques i 
existencials de l’Àrea d’Acció Social, que per cert, ha baixat respecte de l’any passat de 
50.000 euros a 42.500 euros, i també a seguretat. 

  Com aquesta partida, podria anar desglossant àrea per àrea, però se’ns faria 
de nit i no val la pena, atès que el pressupost s’aprovarà igual amb o sense el suport 
del PPC, per tant, no els avorriré. 

 
  En resum, no estem davant d’un pressupost REAL, sinó d’un pressupost 

INFLAT. Pensin que l’any que ve, a diferència dels anteriors, no comptaran amb un 
romanent de Tresoreria molt ampli, perquè aquest any, que tancarem d’aquí a quatre 
dies, no ha estat un any d’estalvi i per tant, no tindran aquell “RACONET” que sempre 



 

 

“alegra la vida als regidors de govern” al tercer trimestre de l’any perquè els permet 
arribar a final d’any. 

   Tampoc no és un pressupost REALISTA perquè no preveu l’increment a les 
partides que hauria d’incrementar, com són les d’ordre social i seguretat, i confia en els 
ingressos que mai no es produiran, i ignora  el factor dels “morosos”, que sí que es 
produirà, i de fet ja s’està produint. Les administracions locals han augmentat la via de 
constrenyiment, de forma considerable. 

  L’any passat vàrem donar un vot de confiança al govern atesa la conjuntura de 
crisi que començava a fer-se palesa, ABSTENINT-NOS. Aquest any, no podem fer-ho, 
tot i que la situació de crisi ha anat a pitjor; i no podem fer-ho perquè penso que el 
respecte degut a la ciutadania, essent rigorosos amb els diners de tots,  l’han perdut 
vostès, no la classe política en general, sinó vostès, incrementant els sous dels 
regidors i no respectant l’increment de forma justa a les àrees que més ho 
necessitaran, per tant el nostre vot serà EN CONTRA”. 
 

• A continuació el regidor Sr. Maimí, en representació del grup municipal de 
CiU, manifesta literalment el que segueix, que demana que consti en acta: “No hi ha 
cap dubte que aquest es el punt més important de l’any, i  la veritat és que un parell de 
cops hem parlat amb vostès, concretament amb l’Alcaldia, per fer el que se’ns va dir 
que féssim, que  entreguéssim en un full les nostres prioritats. Vam rebre un escrit amb 
data 23 de novembre de 2009, i el vàrem respondre tal com se’ns  demanava el dia 2 
de desembre després de fer les reunions del nostre grup municipal amb les prioritats 
que vostès ens demanaven, i que ara els llegiré: 

 
En resposta al seu escrit de data 23 de novembre de 2009 amb núm. de registre 

de sortida 4442, en el qual se’ns convida a fer-los arribar propostes al Pressupost 
municipal per a l’any 2010, i atès que no disposem de cap paràmetre econòmic ni de la 
capacitat d’inversió així com de la possibilitat  d’endeutament de l’Ajuntament, ens 
veiem amb limitacions per fer-ho, però els donarem el nostre ordre de prioritats, partint 
de la base que considerem de la major importància la reducció del capítol 1 (és a dir, el 
de personal, que ja està molt inflat). 

 
I les inversions per ordre de prioritat (s’entén del nostre grup): 
1.- Canalització del Bareu. 
2.- Arranjament urbanització de la Riera, de l’Ajuntament fins al carrer de l’Olivar 

(i remarcant que en cap circumstància i en cap concepte no pot quedar a mitges, ja que 
això seria letal per a l’economia arenyenca, com ha passat amb altres obres... no cal 
recordar-les, tots sabem quines són). 

3.- D’una vegada i per totes iniciar la remodelació del Mercat municipal. 
4.- Nau brigada. 
5.-Escola bressol.  
 
I vàrem deixar-ho aquí perquè entenem que és un any complicat i era més 

important començar i acabar bé poques coses, que no pas començar-ne moltes i 
deixar-les a mitges. 



 

 

I ara, amb què ens hem  trobat? En primer lloc amb el fet que aquest any el 
model de presentar els pressupostos ha canviat i els quadres i referents d’altres anys 
no es poden comparar  fàcilment i hauria estat bé que vostès que són capdavanters de 
la participació, als grups de l'oposició i al nostre grup en concret, que és el grup 
majoritari d’aquest consistori, se’ns hagués fet alguna explicació amb detall i se’ns 
hagués tingut en consideració real, no del que és estrictament legal i  poca cosa més. 

 
Els recordo que quan nosaltres estàvem al govern, si volíem que vostès ens 

votessin a favor o s’abstinguessin havíem, com és lògic per altra banda, d’agafar els 
seus suggeriments encara que amb alguns no hi estiguéssim del tot d’acord i 
incorporar-los als pressupostos nostres, cosa que solíem fer sovint. 

 I és bo recordar-ho i explicar-ho perquè qui ens escolta vegi com són els 
diferents tarannàs, el seu i el nostre, i són diferents. 

Per no estendre’m massa i no fer-me pesat aniré al gra.  
 
Respecte al capítol 1:  
Ni cas despeses de personal: 7.107.000 euros, i si comparem amb el 2008, que 

eren 5.733.000 euros, veiem que hi ha un increment del 20 %. 
No estan per la feina de reduir i ajustar i analitzar,  de com es pot millorar la 

productivitat i la qualitat del servei amb un menor cost, cosa que faria qualsevol 
empresari en els temps actuals, però per a això cal tenir mentalitat més d’empresari 
que de funcionari, que potser és el que falta en aquesta casa. 

 
Les despeses corrents en béns i serveis són 6.150.000 euros, molt elevades, i 

ara, en els temps que corren, caldria ajustar-ho més. Està molt bé tenir edificis, espais, 
etc., però cal pensar que després vénen els manteniments i “tot el que penja”, que com 
és lògic té un cost i s’ha de pagar, i molts cops no s’hi pensa. 

Un altre punt que voldríem destacar és la gran quantitat  de diners que vostès 
gasten  amb estudis, deu ser marca dels tripartits ja que passa també a la Generalitat, 
 però bé tornem a Arenys, vostès gastaran l’any 2010 la quantitat de  250.000 euros, és 
a dir 42 milions de les antigues pessetes en estudis. Ens preguntem si calen i per a 
què. 

- Participació Ciutadana 20.000 €. Potser farà el de la 3a platja? 
- Igualtat 10.000 €  
- Esports  15.000 € 
- Museus  15.000 € 
- Medi Ambient 10.000 €. Potser que solucioni el tema dels coloms una vegada 

per totes i deixi d’estudiar tant, no?  
- Promoció Econòmica 26.500 €, més els 100.000 euros del projecte del Mercat, 

del qual ja parlarem més endavant, però ara voldria fer una reflexió: no caldria més fer 
actuacions directes per a la promoció local que no pas tants estudis? Aquesta serà una 
regidoria clau el 2010. 

Serà la regidoria que rebrà d’una manera més directa l’impacte de la crisi, que 
haurà d’atendre els ciutadans que cerquen feina i volen ser com és lògic ben atesos i 
amb solucions i programes, i els autònoms, el comerç, que li caldrà més que mai el 
suport de l’administració que durant tants anys ha anat rebent via impostos diners 



 

 

d’aquest sector i és ara, en temps de crisi, quan s’ha de veure la veritable 
administració, que  ara ha de ser ella la que doni ajut i suport al poc i minse teixit 
empresarial que ens queda a la nostra vila.  

Caldrà, doncs, molt suport als comerciants, als restauradors i als empresaris, 
que no és troba enlloc en aquests pressupostos o almenys, jo no ho he sabut trobar. 
Tant de bo el regidor em pugui indicar on es troben aquestes accions de suport al teixit 
empresarial.     

Només un apunt: la Regidoria de Promoció Econòmica té un pressupost de 
341.500 euros, igual que té la partida de comunicació. 

 I un altre: la partida de Cultura té 740.000 euros, sense comptar museus i centre 
Espriu, que seran 200.000 euros més, i la d'Acció Social té 550.00 euros, que serà 
sens dubte una altra partida clau aquest proper 2010.   

 
Creiem sincerament que els pressupostos els hem d’ajustar a les circumstàncies 

i als temps i lamentablement no ho han fet, almenys al nostre entendre.  
 
Si ara passem a comentar les nostres prioritats quant a inversions, ens trobem 

en el mateix cas; volen tocar moltes tecles i cap de ben tocada, greu error, entenem 
que més valdria tocar poc i tocar bé. 

 
Primera prioritat.-    
 
Per nosaltres era el rial del Bareu, pel greu risc que suposa per als veïns i la 

ciutadania en general.   
 
Fem història. A finals del 2002, hi havia un projecte de 1.800.000 euros, dels 

quals l’ACA pagava un 75 %, és a dir 1.350.000, i l’Ajuntament la resta, és a dir 
450.000 euros, projecte que els recordo que es va aprovar per unanimitat del Ple 
d’aleshores. 

 
Mes tard, el nou govern tripartit canvia el projecte, costa un milió més a 

l’Ajuntament, és a dir 2.800.000 euros, dels quals l’ACA només paga el que ja tenia 
compromès i per tant l’Ajuntament haurà de pagar un milió més . Que no està en el 
pressupost 2010 i entenem que era una prioritat.  

 
Què passa? Ens ho poden explicar? Tornem al primer projecte o no hi tornem, o 

en faran vostès un tercer, amb el cost que suposa i potser no garantirà la seguretat dels 
veïns, per fer-lo de diàmetre més reduït. No són seriosos, fa 3 anys que maregen la 
perdiu, sense fer res.    

 
Segona prioritat.- 
 
Per nosaltres eren les obres d’urbanització de la Riera, les famoses lloses, cosa 

que tanta falta fa al nostre poble i tanta gent hi deixa la salut. 
 



 

 

Som conscients que tota sencera no es pot fer d’un sol cop, i així li vàrem 
comunicar que veiem bé el projecte de la primera fase, respectant al màxim els 
aparcaments, fins i tot estudiant una formula de millorar la rotació dels aparcaments i 
prioritzar per a les llargues estades el pàrquing del Xifré. 

 
Però, sí que el que era no important sinó importantíssim era fer la primera fase, 

és a dir de l'Ajuntament  al carrer de l'Olivar, d’una sola vegada i minimitzant els temps i 
els impactes per tal de perjudicar el mínim possible el teixit comercial i de lleure de la 
zona afectada, veure en quina època de l’any i d’acord amb la durada de l’obra es pot 
iniciar i acabar per aconseguir-ho.  

 
I també tenir el cost molt clar per tal que no hi hagi sorpreses, i no ens passi com 

tants cops a casa nostra que les obres ens fan fallida o bé ens falten diners per acabar-
les, i les comencem i no sabem quan les acabarem. 

 
Si això passa en aquesta obra vull deixar molt clar i palès en aquest Ple que 

vostè com a alcalde i el seu equip de govern hauran estat els màxims responsables de 
l’ensorrament del comerç i lleure que encara avui sobreviu a Arenys de Mar, i els ho dic 
molt seriosament, poca broma amb el tema, si aquesta obra esta mal executada i no 
ben acabada vostès tindran la responsabilitat d’haver portat el poc teixit comercial que 
encara queda a la misèria.   

 
Per què ho dic tot això i amb aquesta solemnitat? Perquè en el pressupost 

nomes hem trobat  144.000 euros per obres de condicionament  de la Riera, creiem 
que ni ha una altra partida però com he dit al principi no sabem on és, ni de quants 
diners és, ni on es troba, ni el que és més important, quin és el cost de l’obra en 
qüestió. Crec, si no vaig errat, que és d'1.800.000 euros; si ara no hi són, com ho faran 
perquè no quedi un nyap. 

I tant de bo m’equivoqui en la predicció. 
 
Tercera prioritat.- 
 
El Mercat municipal, és una inversió que el municipi ja fa massa anys que té 

pendent, que sens cap mena de dubte ha de ser el motor econòmic que li cal a l'eix 
comercial de la nostra vila, i seguim encallats en projectes que si pàrquing sí, pàrquing 
no, que ara blanc ara negre, el que cal és posar-hi fil a l’agulla i començar d’un cop 
abans no sigui massa tard i hagi plegat tothom. 

 
Vostès, en el seu famós PAM, que no pam-pam, sinó el seu Pla d’acció 

municipal, tenien el compromís d’iniciar-ho  el 2008, i inaugurar-lo el 2009. 
 
Crec malauradament per tots que tornen a fer tard, i sap el regidor de Promoció 

Econòmica que té tot el meu suport i del nostre grup municipal per fer-ho. 
 
Vostès en el seu butlletí municipal, ja pràcticament dibuixen el nou Mercat. No 

creuen que generar falses expectatives a les persones que en viuen i hi treballen, i que 



 

 

estimen  i volen que el Mercat municipal sigui un mercat de referència a la nostra 
comarca com havia estat anys enrere, el que els fan amb aquestes falses expectatives 
és provocar-los més desencís amb la gestió política, i per què? 

 
Tot a canvi de vendre a la resta de la població que fan coses i saben vostès que 

no és així, la propaganda la dominen bé, però saben perfectament, i crec que la gent 
que ens escolta també, que els seus projectes només els aguanta el 
paper. Llastimosament.       

 
Però molt em temo que en aquesta legislatura no veurem ni inaugurarem el nou 

Mercat que tanta falta ens fa. De moment en el pressupost només hi ha estudi i 
projecte, és a dir no faran el que estava compromès en el PAM. 

 
Desprès teníem com a prioritat també la nau de la Brigada. On en fan referència, 

vostès, de la nau de la Brigada? Saben, suposo, que fa dos anys i mig que estem a 
precari, i  en el pressupost no hi ha cap partida ni cap reserva per aquest concepte.  

 
Un altre tema són les escales mecàniques de les feixes del Xifré. Tenim la 

reserva d’espai, s’ha vist que la utilització de l’ascensor del pàrquing és inviable, i cada 
cop hi ha més gent que va o ve al CAP o a la Policia, ara hauran de gastar uns diners 
per salvar el desnivell que va de l’última a la penúltima feixa, que se’ls podrien estalviar. 
Projecte valorat per la ciutadania en el procés de participació que varen fer vostès. 

 
I si fessin punta al llapis podrien rascar d’altres llocs, com per exemple, tots 

estem d’acord amb la llei de Barris, ara cal fer tots els arranjaments que manquen: 
fanals, enjardinament, etc. Però fer avui i gastar 180.000 euros amb el centre cívic, és 
tan urgent? no pot esperar i fer-ho més endavant? Bé, aquest és un petit exemple de 
reconduir despesa, n’hi ha d’altres, i com els deia, cal en temps difícils ajustar molt i no 
és fàcil, en som conscients.   

 
Un altre exemple és l’escola bressol, que nosaltres la deixàvem com al final de 

l'ordre de prioritats, entenent que si es cobrien les primeres, endavant amb l’escola 
bressol, però si no era el cas, i dic això perquè com he dit a l'inici fem fer la proposta 
sense cap dada real numèrica, vam fer la llista, fixant prioritats i vàrem entendre que hi 
havia un punt on pararíem, per sentit comú, ja que ens faltaven les dades per fer-ho bé. 

 
He dit això perquè no es mal interpreti que ho posàvem com a prioritat i ara ens 

tirem enrere, el que el grup de CIU diu és que en aquests moments seria més coherent 
seguir pagant els mòduls de la Raureta, per a l’escola bressol, que no pas fer ara el 
nou edifici al Bareu, que costa 1.500.000 euros, que com he dit abans es podrien 
destinar a altres prioritats, que no tenen un termini tan llarg d’execució.  

 
I també cal recordar que la situació demogràfica de demanda de llocs avui no ho 

demana, pot esperar, i ara creiem que cal prioritzar altres temes Bareu, Riera, Mercat, 
etc. 

 



 

 

També voldria fer una referència molt especial al defensor del ciudatà, l’amic 
Manel Pou, que en el pressupost 2010 té tan sols una partida de 500 euros que va 
només destinada a material d’oficina. Com tots sabem no té cap sou i avui és la 
persona de referència per a molts arenyencs davant la ineficàcia tant de l’alcalde com 
del regidor en cap semialliberat Sr. Pera,  amb un pressupost tots dos de quasi 100.000 
euros, i dic quasi perquè no hem pogut aconseguir les plantilles exactes amb els sous 
de la corporació municipal, i els càrrecs  electes. 

 
Però com deia la majoria de la gent recorre en última instància al defensor del 

ciutadà per veure si ell pot resoldre tant problemes de tipus personal, com social o 
laboral de la gent del nostre poble, i més en aquests moments difícils que vivim i 
malauradament, em temo, seguirem vivint el 2010. Pressupost d’Alcaldia 472.000 euros 
i pressupost de l’Administració general, 1.821.000  euros i el defensor del ciutadà no té 
pràcticament ni lloc ni suport i el que és més trist, repeteixo, un pressupost de poc més 
d’un euro al dia per a tot l’any. Simplement esperpèntic. 

 
500 euros dividits per 365 dies fan 1.36 euros per dia, això son matemàtiques no 

són valoracions subjectives.   
I no tenim cap dubte que avui el defensor del ciutadà és la persona de referència 

per a tots els arenyencs que, en no sortir-se’n amb l’alcalde, que els diu que sí, i el 
regidor, que els diu que no, acaben anant a trobar el defensor del ciutadà a veure si ell 
hi pot fer més, que molts cops és així, i té un pressupost de 1.36 euros dia. Volen dir 
que no caldria millorar-ho?                   

 
Bé, estem en el penúltim Ple de pressupostos i l’últim any del seu Govern tripartit 

sencer. 
Han passat 2/3 parts de la legislatura, i si no arriba a ser per les obres que varen 

heretar del govern anterior CIU - PP,  com pot ser el pàrquing del Xifré i la urbanització 
del seu entorn, la gespa del camp de futbol, la 1a i 2a fase del clavegueram de la Platja 
Cassa,  la Llei de barris de Sant Elm i les obres d’última hora i corrents del govern 
central, que varen poder fer gràcies als projectes que els havíem deixat preparats, com 
ara la 2a fase del Pavelló,  no sabem què haurien fet, inaugurat. 

El govern següent al de vostès, què trobarà,  és a dir, en quins projectes i quines 
propostes estan treballant que puguin deixar per el proper mandat, quines diguin-nos-
ho. Si  poden o en tenen. 

 
Nosaltres en el mateix moment que vostès, a la 2a meitat del 2005, és  a dir a 

l'equivalent d’ara al seu govern, havíem  fet: 
-la inauguració del Teatre Principal i la implantació del servei 
-l’aprovació del projecte de la Platja Cassa que estan fent ara 
-vam adquirir l’edifici de la caserna de la Guàrdia Civil 
-vam fer el conveni amb Maricel 
-vam crear la plaça del defensor del ciutadà i el seu reglament 
-vam fer l’aprovació inicial del projecte de canalització del Bareu; aprovat per 

unanimitat, que ara vostès han canviat 
-vam fer el projecte tècnic del pàrquing del Xifré  



 

 

-vam inaugurar el nou espai jove del Calisay 
-vam posar fil  a l’agulla a la Llei de barris de sant Elm 
- la reforma dels vestidors del Pavelló entre d’altres. 
 
Com poden veure no critiquem sense tenir l’aval d’una feina feta abans i per tot 

el que he anat dient i, repeteixo, la manca de sensibilitat en recollir seriosament 
algunes de les nostres, propostes hem de votar en contra, lamentant no poder-ho fer 
d’una altra manera que ens hauria plagut molt més; entenem que és millor participar si 
t’escolten que no criticar, però no ens deixen cap altra alternativa.     
 

• A continuació l'alcalde contesta a les manifestacions dels grups 
municipals que precedeixen, justificant l'actuació municipal que es pretén durant l'any 
2010 sobre la base del pressupost que es formula. 
 

Finalment sotmesa a votació la proposta, s’acorda per vuit vots a favor, set en 
contra, corresponents als grups municipals de CiU, PP i ViA, i una abstenció, 
corresponent a la regidora Sra. Dias: 

 
PRIMER.- Aprovar inicialment el Pressupost general de l’Ajuntament d’Arenys de 

Mar per a l’any 2010 per un import consolidat de 19.449.623,87€, d’acord amb la 
documentació annexa, i integrat per la següent documentació: 

 
• Pressupost de l’Ajuntament d’Arenys de Mar 
• Estats de Previsió de despeses i ingressos de l’Entitat Pública 

Empresarial Ràdio Arenys. 
• Bases d’Execució del Pressupost 
• Documentació complementària: 

o Memòria explicativa del contingut del pressupost i de les 
principals modificacions en relació amb el pressupost del 2009. 

o Annex de Personal. 
o Annex d’Inversions 

• Annexos: 
o Programa Anual d’actuació, inversions i finançament de 

l’Entitat Pública Empresarial Ràdio Arenys. 
o Estat de consolidació del pressupost de l’Ajuntament amb el 

de l’Entitat Pública Empresarial Ràdio Arenys. 
o Estat de previsió de moviments i situació del deute. 

 
SEGON - Publicar aquest acord en el BOP per al tràmit d’informació pública 

durant el termini de 15 dies hàbils, d’acord amb allò que disposa l’article 169 del Reial 
decret legislatiu 2/2004, de 5 de març, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei 
reguladora de les hisendes locals, entenent-se el Pressupost general de l’Ajuntament 
per a l’exercici 2010 definitivament aprovat en el supòsit que no es produeixin 
reclamacions en el termini esmentat. 

 
7.- MOCIONS.- No se’n formulen. 



 

 

 
 8.- PRECS I PREGUNTES.- A) PRECS.- El grup municipal de CiU formula el 
següent: 
 
 1.- Els veïns de la Urbanització Portimar ens han fet saber que l'empresa que 
estava fent les obres d'urbanització ha fet fallida i han deixat tota la runa acumulada. 
Atès que no hi ha llum, preguem al govern que faci les gestions oportunes per tal de 
senyalitzar les obres. 
 

• El tinent d'alcalde Sr. Pera diu que les runes ja s’han traslladat. Que ja 
s’ha procedit a l'adjudicació de l'execució de les obres que queden pendents. 
 

B) PREGUNTES.- a) El grup municipal del ViA formula les següents: 
 
1.- Ens poden dir si en cap moment s’ha lliurat còpia íntegra del projecte del 

passeig marítim a la Unió de Botiguers i Comerciants d’Arenys o a l’Associació de 
guinguetaires? 

 
• El tinent d'alcalde Sr. Pera contesta que no s’ha redactat cap projecte 

municipal sobre el passeig marítim. Que tant l'alcalde com la regidora de Medi Ambient 
s’ha informat a la UBICA de les gestions realitzades sobre aquest assumpte amb els 
organismes competents en matèria de Costes. 
 

2.- Davant de la recollida de 3.500 signatures en contra d’aquest projecte 
SENSE APARCAMENT, les tindran en compte i reconsideraran el seu plantejament 
actual? 

 
• El tinent d'alcalde Sr. Pera contesta que en l'escrit presentat no es fa 

referència a l'aparcament, sinó a l'accessibilitat i circulació de vehicles. Que es fan 
gestions per a aconseguir algun espai per a aparcament, si bé la Llei de costes no 
permet aquesta implantació. 
 

b) El grup municipal de CiU es formula les següents: 
 
1.- Pot explicar el govern quin és el projecte que volen aplicar a la platja del 

Cavaió? Aquest projecte preveu la possibilitat d’aparcament i accés amb vehicle rodat? 
 
• El tinent d’alcalde Sr. Pera contesta que des dels inicis de la redacció del 

dit projecte se sabia que la implantació de l'aparcament no era possible. No obstant 
això se’n continua gestionant la possibilitat. 
 

2.- Ja que tenim un govern i un regidor que fan bandera de la participació 
ciutadana, han tingut en compte l'opinió dels ciutadans d'Arenys per acceptar aquest 
projecte? 

 



 

 

• El tinent d'alcalde Sr. Febrer contesta que s’intenta aconseguir la major 
participació ciutadana en relació amb els projectes municipals; així s’ha fet en relació 
amb els projectes del barri de Sant Elm i la reurbanització de la Riera. Encara no s’ha 
fet res, diu, en relació amb el passeig marítim. 
 

3.- Ara farà dos mesos es va inaugurar l'ampliació de la Residència Geriàtrica de 
Vil·la Betània, i encara no està operativa. Ens poden aclarir si hi ha algun problema o 
resta algun tràmit administratiu pendent de resoldre? 
 

• El tinent d'alcalde Sr. Pera contesta que ja s’ha atorgat la llicència 
municipal, si bé la seva efectivitat està condicionada a les resolucions d'aspectes 
pendents d'executar. 
 

4.- Ens podrien aclarir si l'empresa Tuctan Invest ja ha elevat a escriptura pública 
el contracte de compra-venda del convent de les Clarisses? 
 

• El tinent d'alcalde Sr. Pera diu que aquest tràmit està subjecte al projecte 
de reparcel·lació. 
 

9.- COMUNICACIONS.- Es  dóna compte de les Resolucions adoptades per 
l'Alcaldia des de la data 23 de novembre a 18 de desembre de 2009. 

 
I, atès que no hi havia més punts assenyalats en l’ordre del dia, el president 

aixeca la sessió a les 21.40 h. Del que s’hi ha tractat s’estén aquesta acta autoritzada 
per mi, amb les signatures del president i la meva, la secretària accidental, que en dono 
fe. 

 
ARENYS DE MAR, 28 de desembre de 2009  
 
    L’ALCALDE,                           EL SECRETARI, 
 
 
 
 
 
 
 
 
DILIGÈNCIA./   Per fer constar que l’acta transcrita que precedeix, corresponent 

a la sessió del Ple de data 23 de desembre de 2009, s’ha estès sense esmenes ni 
esborraments, en els fulls núm. de timbre comunitari 203051-E revers a 203059-E 
revers i núm. d’ordre 67 revers a  75 revers. 
 

EL SECRETARI DE L’AJUNTAMENT, 
 
 



 

 

 
 
 
 


